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Oœwiadczenie skierowane do minister edukacji narodowej Katarzyny Hall

Obecnie trwaj¹ prace resortowe nad zmianami dotycz¹cymi funkcjonowania szkolnictwa specjalne-
go, w tym m³odzie¿owych oœrodków wychowawczych. Dotar³y do mnie g³osy ze strony tego œrodowiska,
które zwraca uwagê na kilka spraw.

W za³o¿eniach MEN znajduje siê propozycja przekazania samorz¹dom województw poszerzonych za-
dañ w³asnych wynikaj¹cych z obowi¹zku prowadzenia centrum informacji edukacyjno-zawodowej. Cho-
dzi o dzia³ania dotycz¹ce szkolnictwa specjalnego zwi¹zane z gromadzeniem i udostêpnianiem danych
o ofercie edukacyjnej regionu, kierowania dzieci i m³odzie¿y do m³odzie¿owych oœrodków wychowawczych
i m³odzie¿owych oœrodków socjoterapii, zbierania i udostêpniania wszystkim zainteresowanym z ca³ego
regionu szczegó³owych informacji dotycz¹cych oferty i potencja³u oœrodków specjalnych, analizowania,
na ile specjalistyczna oferta edukacyjna odpowiada potrzebom regionu i proponowania rekomendacji dla
marsza³ka województwa o ewentualnym inspirowaniu i wspieraniu zmian sieci kszta³cenia zawodowego,
ustawicznego, specjalnego oraz w sieci centrów rozwoju edukacji.

Prowadzenie przez instytucjê podleg³¹ samorz¹dowi województwa badañ i analiz dotycz¹cych rów-
nie¿ wysokospecjalistycznych dzia³añ socjoterapeutycznych i resocjalizacyjno-rewalidacyjnych realizo-
wanych na terenie województw przyczyniæ siê mo¿e zapewne do uzupe³nienia wiedzy na temat
niepo¿¹danych zjawisk spo³ecznych. Jednak¿e w chwili obecnej trudno powiedzieæ, jakie mia³yby byæ
praktyczne konsekwencje wymienionych dzia³añ. Zapis o ewentualnym inspirowaniu i wspieraniu
zmian zdaje siê byæ jedynie sformu³owaniem deklaratywnym. W obecnym stanie prawnym, wynika-
j¹cym g³ównie z zapisów ustawy o systemie oœwiaty, samorz¹d województwa nie ma mo¿liwoœci wp³ywa-
nia na decyzje innych samorz¹dów (ró¿nych szczebli), dotycz¹ce powo³ywania oraz prowadzenia szkó³
i innych placówek edukacyjnych.

Ponadto zwrócono mi uwagê na inne szczegó³owe zapisy dotycz¹ce m³odzie¿owych oœrodków wycho-
wawczych i m³odzie¿owych oœrodków socjoterapii, w tym np. na kwestiê kierowania tam podopiecz-
nych. Przedstawiciele œrodowiska uwa¿aj¹, ¿e przekazanie samorz¹dowi województwa czêœciowych
uprawnieñ zwi¹zanych z funkcjonowaniem m³odzie¿owych oœrodków wychowawczych i m³odzie¿owych
oœrodków socjoterapii, a mianowicie dotycz¹cych tylko kierowania, jest niezasadne. W obecnej sytuacji,
przy ju¿ istniej¹cym systemie teleinformatycznym, by³by to, ich zdaniem, zabieg czysto techniczny, nie-
maj¹cy wiêkszego wp³ywu na jakoœæ funkcjonowania systemu. Za bardziej celowe przedstawiciele tego
œrodowiska uznaj¹ powierzenie dotychczas funkcjonuj¹cemu Centralnemu Systemowi Kierowania Nie-
letnich przy ORE dodatkowych zadañ maj¹cych na celu sta³e monitorowanie systemu placówek reso-
cjalizacyjnych resortu edukacji i inspirowanie przy udziale MEN dzia³añ dotycz¹cych tego systemu.

Propozycje dzia³añ maj¹cych na celu podniesienie efektywnoœci funkcjonowania m³odzie¿owych
oœrodków wychowawczych wypracowane zosta³y przez przedstawicieli œrodowiska pracowników placó-
wek resocjalizacyjnych i innych instytucji w ramach funkcjonuj¹cego od kilku lat przy MEN zespo³u
ekspertów. Wdro¿enie rekomendacji tego zespo³u, dotycz¹cych np. akredytacji placówek, dokumentacji
wychowanek czy te¿ mo¿liwoœci kontynuowania nauki mog³oby przyczyniæ siê w sposób istotny do
usprawnienia systemu.

Przekazujê Pani Minister te uwagi, prosz¹c jednoczeœnie o informacjê, czy uwzglêdnienie zg³asza-
nych uwag mo¿e wp³yn¹æ na poprawê funkcjonowania systemu.
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